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فرنوشارسخانی| وسوسه  حضور در عرصه هاي 
ديگر هيچ وقت آدم های مشهور را رها نکرده، وطني و 
خارجي هم ن��دارد و درمورد خواننده هايی که بازيگر 
شده اند هم صدق می کند. حضور خوانندگان مطرح 
پاپ در عرصه  سينما، موضوع تازه ای نيست. جريانی 
است که در سينما قالب صرفا تجاری به خود گرفته و 
سينماگران برای اين که گزينه  مهمی را برای جذب 
مخاطب پيدا کنند، به س��راغ خواننده ها می روند. اما 
اين موضوع در س��ينماي داخلي به يک بازي دوسر 
باخت تبديل ش��ده؛ س��ينما خواننده را ابزار مي کند 
و خواننده ها ه��م غالبا نمی توانند حضور درخش��ان 
خود در جريان موسيقی را در اين عرصه تکرار کنند. 
با اين که س��ردمدار اين جري��ان خواننده های قبل از 
انقلاب بودند، اما در س��ال های اخير اين اتفاق بارها 
تکرار ش��ده اس��ت. خواننده هايی مثل فرزاد فرزين، 
سيروان و زانيار خس��روی، رضا يزدانی، رضا صادقی 
و... حضور حميد عس��گری در فيلم »شانس، عشق، 
تصادف« س��بب ش��د تا به بهانه  حضور اين خواننده 
ج��وان در س��ينما- در آس��تانه  برگزاری کنس��رت 
»گ��رگان« اش ک��ه درنهاي��ت قس��متی از عوايد آن 
صرف امورخيريه و حمايت از کودکان بيمار ش��د- با 

او گفت وگو کنيم. 
سال88،بعدازانتش�ارآلبوم»کما2«،خبرهایی
مبنیبرحضورت�اندرفیل�مفری�دونجیرانی
بهگ�وشرس�ید.درحالیک�هتامرحل�هامضای
ق�رارداده�مپی�شرفتیدام�ادرنهایتب�ااین

پ�روژهب�هتوافقنرس�یدید
وتقریب�ابع�دازای�نماجرا
دغدغ�هحض�وردرعرص�ه
بازیگریراپی�دانکردید.چه
ش�دکهدرنهایتوب�اتوجه
ب�هپیش�نهاداتیک�هدراین
زمین�هداش�تیدتصمی�مبه
بازیدرفیلم»شانس،عشق،
تصادف«،کهی�کفیلمکاملا
تجاریومتعلقبهس�ینمای

بدنهاستگرفتید؟
زمانی ک��ه آق��ای جيرانی برای 
فيلم »قصه  پريا« پيش��نهاد بازی 

دادن��د، با اين که ب��ه توافق اوليه رس��يديم، اما وقتی 
وارد جزييات ش��ديم، احس��اس کردم نمی توانيم با 
هم همکاری کنيم و درنهاي��ت حضورم در اين پروژه 
منتفی شد. اين قضيه متعلق به چند سال پيش است 
و وقتی ش��رايط مناس��بتری را در س��ينما احساس 
کردم، پيشنهادهايی که در زمينه  بازيگری داشتم را 
پذيرفتم. برای بازی در فيلم »شانس، عشق، تصادف« 
هم پيش��نهادی از س��وی آرش معيريان- کارگردان 
فيلم- مطرح ش��د و بعد از توافق اوليه، قراری با آقای 
فرحبخش- تهيه کننده فيلم- گذاشتيم و درنتيجه 

به توافق رسيديم. 
برخ�یخوانندهه�اوقت�یب�راینخس�تینبار
میخواهن�دجل�ویدوربی�نبرون�د،دوس�ت
دارنداولیننقششانش�باهتعمیقیبهحرفه
خودشانداشتهباشد.ش�مابرایبازیدراولین

فیلمتانچنینتصمیمینداشتید؟
نه، من دوست ندارم نقش خودم را بازی کنم. چون 
اغلب کارهايی که خواننده ها نقش خودشان را بازی 
کرده اند، نخ نما شده است. البته فکر میکنم اين کار 

امکان ريسک و حاشيه  بيشتری هم دارد. 
باهمهاینتفاس�یریعنیمیخواهی�ددرعرصه

بازیگریحضورجدیداشتهباشید؟
حضورم در اين عرصه شايد نوعی فال باشد؛ تجربه   
کوتاه و مختصری که به اندازه  موس��يقی برايم جدی 
تلقی نمی شود. شايد يکی از دلايل مهمی هم که در 
اين عرصه حضور پيدا کردم، اين بود که می خواستم 
خ��ودم را در بازيگری هم محک بزن��م. من هم مثل 
خيلی از آدم های ديگر دوست داشتم کار جديدی را 

تجربه  کنم و به شکلی مستقيم درکش کنم. 
حضورخوانندگاندرعرصهسینماباعثشدهکه
اغلبمردمآنهارابهعنوانناجیگیشهسینمای

بدنهخطابکنند.شماچنینتصوریندارید؟
قطع��ا به همين ش��کل اس��ت. ب��ه نظ��رم وقتی 
تهيه کننده ای احس��اس کند ابزاری هست که به کار 
و گيشه اش کمک می کند و باعث استقبال مخاطب 
می ش��ود، بايد از آن اس��تفاده کند. چون اين مساله  

مهمی در سينماست. 
باتوجهبهاینکهقب�لانیزخوانندگانیمثلفرزاد
فرزین،رضاصادقی،س�یروانوزانیارخس�روی
بازیگ�ریراتجربهکردهاند،حض�ورخوانندگان

پاپرادراینعرصهچگونهارزیابیمیکنید؟
اين موض��وع خيلی تکرار نمی ش��ود، مگ��ر بعد از 
انقلاب چند نفر از خواننده ها فيلم بازی کرده اند؟ فکر 
نمی کنم تعدادشان بيشتر از انگشت های يک دست 
هم باش��د. البته معتقدم، اگر اين قضيه استمرار پيدا 
کند، ايرادی ندارد. چون در همه جای دنيا اين مسأله 
اتفاق می افتد. حتی تعدادی از خواننده های  هاليوود 

هم وارد سينما شدند و اين حوزه را تجربه کرده اند. 
ب�اای�نح�الخوانندگان�یهمک�هدرس�ینما
بهعن�وانبازیگ�رحضورپی�دامیکنن�د،برای
اغلبکارگردانانمطرح،آدمهایناش�ناختهای
بهنظرمیرس�ند.مثلاکارگردان�یمثلداریوش
مهرجوی�ییااصغ�رفرهادیکمتراینریس�ک
راانج�اممیدهدکهازی�کخوانندهدرفیلمش

استفادهکند...
کارگردانان��ی ک��ه از آنها اس��م برديد، فض��ا و جنس 
فيلم هايشان به شکلی است که خيلی به سمت خواننده ها 
روی نمی آورن��د. تلويح��ا حضور خواننده ها بيش��تر در 
س��ينمای تجاری کاربرد دارد و اغل��ب کارگردان های 

فيلم های تجاری به سراغ خواننده ها می روند. 
ش�ماازجملهخوانندگانیهس�تیدک�هتاکنون
برایهیچفیلمیتیت�راژنخواندی�د.حتییادم
استزمانیمیگفتیدبرایفیلم
»هفتدقیق�هتاپایی�ز«علیرضا
امینیقطعهایراآمادهکردیداما
بهخاطرحساس�یتهایتانآنرا
تحویلندادید.چهشدکهباوجود
ای�نهم�هحساس�یت،بالاخره
س�راغخوانندگ�یتیتراژه�ای

تلویزیونیرفتید؟
واقعيت اين اس��ت که من قبلا 
خيل��ی آدم ايده آل گراي��ی بودم. 
الان هم هستم اما فکر می کنم اين 
ايده آل گرايی تا ان��دازه ای جلوی 
منطقم را گرفت��ه بود؛ منتظر يک 
پيشنهاد خاص و آنچنانی بودم که کمتر چنين اتفاقی 
برايم رخ داد. از آن جايی که در تلويزيون ديگر کارهای 
ويژه و چشمگيری انجام نمی ش��ود، احساس کردم  

نبايد بيشتر از اين منتظر بمانم. 
درفاصلهحضورتاندرس�ینماوانتشارقطعاتی
ب�رایتیتراژه�ایتلویزیونیوفض�ایمجازی،
توانس�تیدقطعاتآلبومجدیدت�انراهمتولید
کنید.بااینک�هقرارب�وداینآلبومرات�اقبلاز
نوروزمنتشرکنید،امادرنهایتاعلامکردیدکه
سالآیندهمنتشرمیشود.چراتوزیعآلبومرابه

آیندهموکولکردید؟
چون احساس کردم برای بهتر شدن آلبوم  بيشتر 
بايد روی آن کار کنيم. به نظرم هميشه و در هر زمان 
بايد ح��رف لازم را در آلبوم زد و نباي��د نگرانی از اين 
بابت داش��ت که مثلا آلبوم قرار است 2 يا 3 ماه ديگر 
منتشر ش��ود. بنابراين هيچ وقت برای حفظ کيفيت 

اثرم، کم کاری نمی کنم.  
باتوجهبهاینکههرک�دامازآلبومهایقبلیتان
راب�افاصلهزمانی3س�المنتش�رکردی�د،اما

آلبومجدیدرابلافاصل�هودرعرضچندماهپس
ازانتش�ارآلب�ومقبلیتان»خوش�بختی«تولید
کردید.فک�رنمیکنیداینتغییررویهبهس�طح

کیفیکارتانلطمهواردکند؟
من سال های گذش��ته خيلی با حوصله و وسواس 
کار می کردم. اما برای توليد آلبوم جديد، کار را خيلی 
زود کليد زدم و قاعدتا کارهايمان هم س��ريع تر پيش 
رفت. با اين حال حدود يک سال و نيم بين انتشار دو 
آلبوم فاصله می افتد. فکر می کنم اين محدوده زمانی 
بهترين زمان ميان توليد آلبوم هاست. اما تا زمانی که 
کيفيت آلبوم و قطعات نظرم را جلب نکند، همچنان 

روی آن کار خواهم کرد. 
اینتغییراتچقدربهنفعتانبودهاست؟

زمان باعث می ش��ود که هر آدمی بيشتر ياد بگيرد 
و درک عميق تری نسبت به کاری که انجام می دهد 
پيدا کن��د. در عين حال تغييراتی در ن��وع نگاهم در 
موسيقی به وجود آمده اس��ت. متن ترانه ها و تنظيم 
قطعات تغييرات بس��ياری را در ذهنم رقم زده است. 
حتی اين اواخر ترانه هايی که ش��اعرانگی بيش��تری 
دارند راحت تر به دلم می نش��ينند. در اين آلبوم هم 
س��عی کردم ترانه هاي��ی را انتخاب کن��م که مفهوم 
جدی و عميق تری داش��ته باش��ند. در آهنگس��ازی 
سراغ تنظيمات فنيتری رفته ام که ساز در آن بيشتر 

استفاده می شود. 
البته فکر می کنم هر خواننده ای بعد از انتشار 3، 4 
آلبوم بايد دست به ريسک بزند و فضاهای جديدتری 

را امتح��ان و تجربه کن��د، وگرنه 
مخاطبش با ي��ک موضوع کاملا 
تک��راری مواج��ه خواهد ش��د و 
آن را طرد خواهد ک��رد. از اين رو 
معتقدم خواننده برای اين که هم 
در کار خودش يک تنوعی ايجاد 
شود و هم انگيزه  کارش را از دست 
ندهد بايد سراغ فضاهای جديدتر 

برود. 
ایناواخربیشتربهسمتفضا
وملودیهایاس�لومیروید،
حت�یدرآلب�وماخیرت�ان-
خوش�بختی-اغلبقطعات

ازهمینجن�سبودند.ع�لاوهبراین،ب�ااینکه
درآلبومه�ای»کم�ا«س�ازاصلیگیت�اروگیتار
الکترونیکبود،امادراکثرقطعات»خوشبختی«
ازویولناستفادهکردهبودید.تغییرسازاصلیدر

ادامههماناولویتهایتانقراردارد؟
چون کارهای ريتميک زياد داشتم، علاقه مند بودم 
ترانه های ملوتری را تجربه کنم و کارهای غيرريتميک 
را هم در برخی قطعاتم لحاظ کنم. حتی مخاطب وقتی 
آلبوم»خوشبختی« را گوش می کند، تغييراتی را در آن 
نسبت به آلبوم های قبلی ام احساس می کند.  استفاده 
از ويولن هم ب��ه خاطر فضای حاکم ب��ر کار بود. چون 
فضای برخی قطعات ملايم تر بود، ترجيح دادم از ويولن 
نيز اس��تفاده کنم. به نظرم ويولن، سازی است که بهتر 
روی قطعات می نشيند و بيشتر به کار می آيد و به اين 

تغيير و تنوع قطعات آلبوم خيلی کمک کرد.
آلبومجدیدچق�درازآلبومهایقبلیتانفاصله

دارد؟
نيمی از قطعات به آلبوم های قبلی ام شباهت دارد 
و بخش ديگری از آن متعل��ق به فضاهای جديدتری 

است که کمتر آنها را تجربه کرده ام. تنها وجه اشتراک 
تمامی قطعات آلبوم جديد، تنوع و خلاقيت اس��ت. 
در اين آلبوم س��راغ فضاهايی رفتم که بدون شک يا 
شنيده نش��ده  يا کمتر مخاطب آنها را شنيده است. 
اگرچه خودم فقط يکی از ترانه ه��ای آلبوم جديد را 
نوشته ام و زحمت باقی ترانه ها را ترانه سراهای جوان 
کش��ور، مثل کايدان موس��وی، علی عباس��ی، امين 
بامشاد و امير بذرافشان کشيده اند اما چون آهنگساز 
قطعات خودم هس��تم همه  نغمه ه��ا و نت های آن از 
ذهن يک نفر بيرون می آيد. شايد يکی از نکات مهمی 
که بر فضای آلبوم حاکم است تعدد قطعات ريتميک  

در آن است.
ش�یوهایک�هدرتولی�دآلبومه�امدنظ�رقرار

میدهیددرکنسرتهاهملحاظمیکنید؟
قطعا هر خواننده ای وقتی قطعات جديدتری بسازد 
و در فضاهای جديدتر قرار بگيرد، در کنسرت هايش 
هم اي��ن موضوع تک��رار خواهد ش��د. ب��رای همين 
مخاطب، تن��وع و تغييراتی ک��ه در آلبوم ها می بيند، 
را در کنس��رت ها ه��م خواه��د ديد ام��ا تنها چيزی 
که هميش��ه در کنس��رت ها برايم مهم ب��وده ايجاد 
نوعی توازن بي��ن اجرای قطعات هيت و ملو اس��ت. 
برای همين اگر کارهای ريتمي��ک اجرا می کنيم، از 
طرفی به خاطر علاقه  مردم است، قطعات ملويی مثل 
»س��تاره«، »تقاص«، »آهنگی که دوس��ت  داش��تی« 
و »بزن ب��ارون« را هم اجرا می کنيم و س��عی ميکنيم 

گلچين مناسبی از کارها را برای مخاطب اجرا کنيم.
انتش��ار  از  بع��د  اين ک��ه  ب��ا 
آلبوم»کما1«، چه��ار آلبوم ديگر 
هم منتش��ر کردي��د، ام��ا اغلب 
کنس��رت هايتان  در  مخاطب��ان 
خواستارند که بيشتر قطعات اين 
آلبوم را اج��را کنيد. فکر می کنيد 
علت توجه مخاطبان  نسبت به اين 
آلبوم چيست؟ اتفاقا خودم خيلی 
اي��ن مس��أله را احس��اس نکردم 
چون اخي��را مردم دوس��ت دارند 
که قطع��ات جديدترم را اجرا کنم 
اما فکر می کنم علاقه ای که مردم 
به اجرای قطعات آلبوم اول دارند 
به اين خاطر است که س��ال ها از انتشار آن گذشته و 
برايشان خاطره انگيز اس��ت. مدت ها با »کما« خاطره 
ساختند، عاشق و حتی فارغ شدند. احساس می کنم 
مردم با ش��نيدن قطع��ات »کما« به ياد احساس��ات 

گذشته شان می افتند.
باای�نح�الخودتانتمای�لنداریدکهبیش�تر
قطعاتتانشبیهبهقطعاتآلبوم»کما1«باشد؟

من در آلبوم جديد، گريزی ب��ه آلبوم های »کما« و 
فضايی که مخاطبانم بيشتر آن را دوست دارند، زدم. 
اگرچه اين کارها خيلی ش��بيه به کاره��ای آن زمان 
نيستند اما احس��اس میکنم همان حس وحالی که 
مخاطبان از شنيدن آلبوم های »کما« داشتند در اين 

آلبوم هم اتفاق می افتد.  
امسالنیزبهرغمسالهایگذشته،درجشنواره
موسیقیفجرش�رکتنکردهبودید.ازشمابرای
حض�وردرای�نبخشدعوتنش�دی�اخودتان

نخواستیددرایندورهشرکتکنید؟
اتفاقا امس��ال نيز همانند س��ال های گذشته برای 
اجرا در جش��نواره پيش��نهاداتی مطرح ش��د، اما به 
دو دلي��ل اي��ن دع��وت را نپذيرفتم؛ يک��ی به خاطر 
کنس��رت 9 بهمن م��اه بود که ب��رای 4 اس��فندماه 
تمديد ش��ده بود و ديگ��ر اين که چون پارس��ال در 
جشنواره ش��رکت کرده بودم، احساس کردم که اگر 
هر سال در جش��نواره حضور داشته باشم کار جالبی 
نيس��ت چون حداقل بايد يک س��ال بين آنها فاصله 
بيفتد. خودم ش��خصا دوس��ت ندارم که هر سال در 
جشنواره حضور داشته باشم. فکر می کنم ارشاد هم 
بايد تغييراتی در اين موضوع  بدهد تا هر س��ال فقط 
خواننده های محدودی در جشنواره شرکت نکنند و از 
خواننده های جديدتری که تازه آلبوم منتشر کرده اند 
بيش��تر اس��تقبال کنند تا هم يک تجرب��ه جديدی 
برای آن خواننده ها باش��د و هم کمک��ی به آنها کرده 
باش��ند. ضمنا با توجه به اين که من از  سال 1386 در 
جشنواره  شرکت کردم، به نظرم حضور موسيقی پاپ 
در جشنواره موس��يقی فجر، هيچ کمکی به اين نوع 

موسيقی نکرده است!

ذره بین

هیچ مخاطبی دوست ندارد کار تکراری بشنود 
اوايل ده��ه 70 ، با حض��ور خوانندگانی نظير 
عليرض��ا عص��ار، محم��د اصفهان��ی، خش��ايار 
اعتم��ادی و... چش��م انداز متفاوت��ی در جريان 
موس��يقی پاپ رخ داد. با حض��ور خوانند ه هايی 
که هر يک سبک خاص خودش��ان را داشتند و 
درنهاي��ت تعريف متفاوتی از خوانندگان نس��ل 
اول بعد از انقلاب در ذهن مخاطب ايجاد کردند. 
آنها نسل دوم خوانندگان پاپی بودند که پس از 
پيروزی انقلاب به تلويزيون راه پيدا کرده بودند. 
نس��ل اول مربوط به س��ه خواننده می ش��د که 
می گفتند کارمند راديو و تلويزيون هستند و ته 
صدايی دارند و به همين واس��طه در برنامه های 

صداوسيما می خوانند. 
هم��ان قطعه مع��روف که ب��ا اين گوش��واره 
»آی نس��يم س��حری صبر کن ما را با خود ببر از 
کوچه ها« يا قطعه ديگر »دوس��تان، دوس��تان، 
در جشن خوب شاخه های س��بز و شاد، همچو 
گل های به��اری رويت��ان پرخنده ب��اد« يادآور 
نس��ل اول خواننده ه��ا در س��ال های آغازي��ن 
دهه 70 اس��ت. پ��س از رو به افول رفتن نس��ل 
اول خوانن��دگان پاپ در صدا و س��يما، با افزون 
شدن خواننده های جوان تر موسيقی پاپ، جان 
دوب��اره ای گرف��ت. دوران طلايی ک��ه در رأس 
آن بنيامين، محس��ن چاووش��ی، رضا صادقی و 
حميد حامی قرار داشتند و حضور آنها به معنای 
تشويق خواننده هايی مثل محسن يگانه، حميد 
عسگری، فرزاد فرزين، بابک جهانبخش، مهدی 

يراحی و مرتضی پاشايی بود. 
ش��ايد اگر اي��ن جري��ان ادامه پي��دا می کرد 
موسيقی پاپ ش��اهد اتفاقات و پديده های تازه 
ديگری بود ام��ا تداوم آن چيزی ج��ز افتادن به 
افراط و تفريط در موس��يقی نب��ود. چون بعد از 
اين دوران- اوايل دهه 70 تا  90_ نه ديگر اتفاق 
خاصی در موس��يقی پ��اپ افتاد و ن��ه پديده ای 
کشف ش��د. به گونه ای که شنيدن آثار موسيقی 
پ��اپ ام��روز - خصوصا در س��الی ک��ه پيش رو 
داش��تيم- چيزی جز تک��رار و تقلي��د نبود. اين 
قضيه را با حميد عس��گری در ميان می گذاريم. 
او می گويد: »م��ن حرف ش��ما را تأييد می کنم. 
آثاری که امسال منتشر شدند از کيفيت بالايی 

برخوردار نبودند. 
با ش��نيدن اغلب کارها ش��نونده متوجه اين 
قضيه می ش��د که خواننده محب��وب اش زمان 
و ان��رژی لازم را ب��ه آلبوم اش اختص��اص نداده 
اس��ت.« او در ادامه توضيح می ده��د: »به نظرم 
اغلب کارها اين تصور را ايجاد می کردند که انگار 
قرار اس��ت تکرار موفقيت آلب��وم قبلی خواننده  

مدنظر باش��ند. اين مسأله 
باعث ش��ده بود ک��ه فضای 
کارها کم��ی تکراری به نظر 
برس��ند و در نتيج��ه کمتر 
خوانن��ده ای ح��رف تازه ای 

برای گفتن داشت.« 
عس��گری ک��ه از دوران 
کودک��ی کار موس��يقی را 
شروع کرده است و اوايل که 
آلبوم »کما«اش به بازار آمده 
بود خيلي ها به اسم خواننده 
لس آنجلس��ی  مع��روف 
آلب��وم او را فروختند، اظهار 
داشت:   » بالطبع افتادن در 
وادی تکرار باعث می ش��ود 
ک��ه ه��ر کاری از تن��وع و 
خلاقي��ت ب��ه دور باش��د، 
چه بس��ا که اين مس��أله در 

آلبوم های امس��ال ي��ک خلأ جدی به حس��اب 
می آمد.« خواننده  قطعه  معروف »قس��مت« عدم 
زمان لازم ب��رای تولي��د آلبوم ه��ا را تنها دليل 
بی کيفيت��ی و همچنين افتادن ب��ه ورطه  تکرار 
می دان��د: »همانطور ک��ه در ابتدا اش��اره کردم، 
برخی خواننده ها زمان کافی را به آلبوم هايشان 
اختصاص نمی دهند و ش��ايد بی توجهی به اين 
مس��أله باعث ضعف جدی آثار موس��يقی شده 
است ش��ايد هم مس��أله جدی کم کاری خود ما 
خوانندگان اس��ت. بدون ش��ک اگر ما با دقت و 
تفکر بيش��تری روی آلبوم ه��ا کار کنيم، چنين 
ضعف ها و کمبودهايی هم در آثارمان احس��اس 

نخواهد شد.« 
ریسکپذیریکمترشدهاست

با نگاهی اجمالی به آلبوم های پاپ امسال نيز 
می توان متوجه اين قضيه ش��د که اغلب آنها از 
استايل يکنواختی برخوردار بودند. اما برداشتی 
که از اين قضي��ه اين گونه اس��ت: »فکر می کنم 
که ريس��ک پذيری در ميان اهالی موسيقی کم 
شده است؛ خواننده ها کمتر ريسک می کنند تا 

فضاهای جديدتری را امتحان کنند. 
بالطبع ع��دم توجه ب��ه اين قضي��ه نيز باعث 

می ش��ود که خواننده ها به تکرار قطعات موفقی 
که در سال های گذش��ته منتشر کرده و از مردم 
جواب مثبت گرفته اند، بيفتند.« عسگری درباره 
عواقب ناشی از اين جريان می گويد: »قطعا کاری 
ک��ه بخواهد تکرار ي��ک کاری که قبلا ش��نيده 
ش��ده باش��د هيچ وقت جواب نمی دهد!« از نظر 
عس��گری، ش��اخه های مختلفی ني��ز در عرصه  
موس��يقی پاپ وجود دارد که با امتحان هريک 
از آنها می توان قطعات منحصر به فردی را توليد 

کرد.
»فضاه��ای مختلفی در موس��يقی پاپ وجود 
دارد که ه��ر خوانن��ده ای برای ارتباط بيش��تر 
با مخاط��ب می تواند آنها را تجرب��ه کند و در آن 
قالب نيز ترانه هايش را بس��ازد يا سفارش بدهد 
که برايش بسازند. ش��ايد اين قضيه در نگاه اول 
ريس��ک بالايی داشته باش��د، اما گاهی با اتکا به 
ريسک پذيری می توان کارهای جديد و نويی را 

خلق کرد.« 
او درباره  علت کم توجهی خوانندگان نسبت به 
اين قضيه اظه��ار دارد: »گاهی خواننده نگران از 
اين قضيه است تا مبادا فضای جديدی را تجربه 
کن��د و مخاطبش را از دس��ت بده��د. بنابراين 
ترجيح می دهد ک��ه به س��مت اين گونه فضاها 
نرود. او به سمت يکسری از کارهايی می رود که 
قبلا شنيده شده و موفق بوده و مخاطب گوشش 

به آنها عادت کرده است. 
به نظ��رم اغل��ب خواننده هايی ک��ه از چنين 
احساس��ی برخوردار هستند فکر می کنند رفتن 
به اين سمت، نوعی شکست و البته صدمه جدی 

برای آلبوم شان است.« 
عسگری درباره برخی خواننده ها که فرق کار 
تکراری و جديد را نمی دانند می گويد: »احتمالا 
خواننده هاي��ی که به ورط��ه  تک��رار می افتند، 
نمی توانند تش��خيص  دهند که نبايد به س��مت 
اين ن��وع کارها بروند! ش��ايد به اي��ن خاطر که 
احس��اس می کنن��د آن کاره��ا دوب��اره جواب 

می دهد، به سراغ آنها می روند.« 
اغلبخوانندههاسراغترانهسراهای

شناختهشدهمیروند
اما يکی از مسائل بسيار مهم و تاثيرگذاری که 
بدون شک اس��اس و کيفيت يک ملودی و ترانه 
را حفظ می کند، قالب و گونه  شعرهاس��ت. عدم 
توجه به اين مس��أله باعث ش��ده  که بسياری از 
خوانندگان باسابقه موسيقی نسبت به اين قضيه 
اعتراض داش��ته باش��ند و درواقع يکی از دلايل 
ضعف و بی توجه��ی محض برخ��ی خواننده ها 
نس��بت به اين مس��أله بدانند »انتخ��اب ترانه، 
بخ��ش مهم��ی از کار يک 
خواننده است که بايد برای 
اين بخش زمان بيش��تری 
اختصاص داده ش��ود. وقتی 
ش��عر برای خوانن��ده مهم 
باش��د، ناخودآگاه ترانه های 
بيشتری را بررسی می کند 
و درنهايت حاضر نمی شود 
به راحتی از اين مساله  مهم 

بگذرد.« 
می گوي��د:  ادام��ه  در 
»به هرحال هر ترانه س��رايی 
يک فضاي��ی دارد و بالطبع 
خواننده ای هم که به سراغ 
او م��ی رود باي��د اس��تايل 
کارش به اشعار آن ترانه سرا 
باش��د.  داش��ته  ش��باهت 
بدون ش��ک اگر خواننده ها 
مطالعات بيشتری نسبت به اش��عار ترانه سراها 
داشته باشند و فضای کار آنها را بشناسند، دچار 

چنين اشتباهی نخواهند شد.«
 عسگری علت ديگر اين اتفاق را دسترسی به 
تعداد محدودی از ترانه سراها می داند: »در حالی 
که ترانه سراهای بسياری در کشورمان داريم، اما 
اغلب خواننده ها فقط س��راغ تعداد محدودی از 
ترانه سراها نيز می روند. در مقابل وقتی ترانه سرا 
با تعداد نامح��دودی از اين پيش��نهادها مواجه 
می شود ش��ايد در يک لحظه عنان کار از دست 
بدهد. چون به هرحال هر ترانه سرايی يک ظرفی 
دارد و تا حدی می تواند بنويسد. اما وقتی حجم 
کارهاي��ش بالا م��ی رود، ناخ��ودآگاه از کيفيت 
کارش هم کاسته می ش��ود. به نظرم خواننده ها  
بايد به ترانه س��راهای جوان تر هم اين فرصت را 
بدهند تا روی ترانه های آنها هم بيشتر کار کنند. 
قطعا آنه��ا دارای فکر جديد و انگيزه  بيش��تری 

هستند. 
معتق��دم جواب��ی که ي��ک خوانن��ده از يک 
ترانه سرای جوان و با اس��تعداد می گيرد بيشتر 
از يک ترانه س��رای شناخته ش��ده اس��ت که در 

طول سال 200 ترانه می نويسد.«

حمیدعسگریازتجربهحضورشدرسینمامیگوید
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